
 آزمون سخت بودجه 1401 
برای دولت و مجلس 

دولت سیزدهم، هفته آینده مهم ترین آزمون خود 
در حوزه اقتصاد را با ارائه لایحه بودجه 1401 
پشت سر می گذارد. آزمونی که در سخت ترین 
ــران طی سال های گذشته،  شرایط اقتصاد ای
برگزار می شود و عبور موفق از این آزمون، تا حد 
زیادی، سرنوشت دولت جدید را مشخص خواهد 
کرد.روز گذشته رئیس جمهور و رئیس مجلس هر 
دو در نشست مشترک دولت و مجلس، بر ضرورت 
تدوین بودجه 1401 براساس الزامات اصلاح 
ساختار بودجه تاکید کردند. رئیسی با بیان این که 
بودجه 1401 اولین سند مالی دولت سیزدهم 
است، افزود: »نظرات گرفته شود تا بتوانیم مهم 
ترین سند مالی بودجه 1401 را براساس دغدغه 
رهبری یعنی اصــلاح ساختار بودجه، دغدغه 
مجلس و کارشناسان اقتصادی با کمترین نحو 
تهیه کنیم.« قالیباف نیز در نشست روز گذشته  
تاکید کرد: »اصلاح ساختار بودجه مبحثی است 
که از گذشته مطرح بوده و موضوع این مجلس و 
دولت نیست. ساختار بودجه از قبل از پیروزی 

انقلاب مشکلاتی داشته و همه نیت اصلاح آن 
را داشتند ولی نتیجه شرایط کنونی شده است، 
اگر ما هم مسیر گذشته را ادامه دهیم، نتیجه ای 
حاصل نمی شود.«در آستانه ارائه لایحه بودجه 
1401 می توان مروری بر این الزامات و مولفه 
های اصلاح ساختار بودجه داشت. براساس این 
مولفه ها، کاهش سهم نفت در بودجه، بهبود تراز 
عملیاتی )تامین بخش بیشتری از منابع بودجه 
از محل درآمدهای مالیاتی به جای فروش نفت و 
استقراض( افزایش سهم بودجه عمرانی از هزینه 
های بودجه، افزایش درآمدهای واقعی به جای 
درآمدهای موهوم و غیرقابل تحقق، شفافیت 
بودجه، حذف رانت ها در تخصیص منابع و کاستن 
از سهم هزینه های جاری در بودجه کشور، مهم 
ترین مولفه های اصلاح ساختار بودجه است.
بودجه کشور طی سال های اخیر و به ویــژه در 
بودجه 1400 در همه زمینه هــای فــوق دچار 
پسرفت شد. برای اصلاح این معضلات باید برنامه 
ای داشت که طی چند سال بتوان بودجه کشور را 
به تدریج به سامان کرد. این اصلاحات عبارتند از:
1- اصلاح در قوانین و رویه های مالیاتی با تکمیل 
و اجرای سامانه جامع مالیاتی، حذف معافیت 
های غیرضروری و ایجاد پایه های جدید مالیاتی 

به ویژه مالیات بر مجموع درآمد و عایدی سرمایه
2- اصلاح در نظام ارزی و تبدیل ارز 4200 به 

یارانه نقدی یا کالایی
3 -  مولدسازی دارایی های راکد دولت و فروش 

اموال مازاد

4 - شفاف سازی هزینه های جاری و رصد دقیق 
مصارف دولتی به ویژه در بخش حقوق و دستمزد 
با اجرایی شدن سامانه انتشار حقوق و مزایای 

کارکنان دولت
5 - اصلاح ساختار صندوق های بازنشستگی و 
اصلاح عملکرد آن ها به گونه ای که بیش از این 
بار هزینه های حقوق بازنشستگان بر بودجه 

بار نشود.
ــذاری طرح های عمرانی نیمه تمام به  6 - واگ

بخش خصوصی
و...

در این میان در سال 1401 باید نخستین گام 
اصلاح در این مسیر را برداشت. سال 1401 از 
این جهت مهم است که نخستین سال فعالیت 
دولت و نخستین بودجه تدوین شده توسط دولت 
است. دولت ها در نخستین سال فعالیت، بیشتر از 
سال های بعد، مقبولیت اجتماعی دارند و امکان 
برداشتن گام های اصلاحی را خواهند داشت. 
مجلس نیز در نیمه فعالیت خود قرار دارد و هنوز 
به سال پایانی فعالیت خود نرسیده است تا گرفتار 
محافظه کاری شود. از این جهت 1401 بهترین 
فرصت زمانی برای گام های نخست اصلاح بودجه 
است. باید حتما مرحله  نخست اصلاحات بودجه ای 
انجام شود تا فعالان اقتصادی و کارشناسان به تغییر 
در روند مخرب موجود در اقتصاد کشور امیدوار 
شوند. هرگونه تاخیر موجب کندی و تردید دولت و 
مجلس برای اصلاحات در سال های بعد می شود. 

باید از فرصت 1401 بیشترین استفاده را کرد.
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فقط  • که  نبود  دیگری  فوتبالیست  واقعا   
به مسی توپ طلا می دن؟ والا در این یکی 
دوسال گذشته مسی فقط راه رفته و یه کمی 

هم توپ بازی کرده!
چطور انتظار داریــد که جــوان ها ازدواج  •

کنند وقتی همه اجناس چند برابر شده، کار 
به سختی پیدا می شود و دیگر نمی توان خانه 
و ماشین و وسایل زندگی و طلا خرید؟ با یک 
حقوق کارمندی می دانید چندماه باید کار 
کنیم تا بتوانیم یک پراید کهنه بخریم؟! آقایان 
مسئول با رویاهای ما جوان ها چه کردین؟ با 

امید ما جوان ها چه کردین؟
یکی از خیران رفته سوپری محل ،دفتر  •

بدهی مردم رو گرفته و فرار کرده! می خوام 
بگم با دست خالی هم می شه کار خیر کرد!

جای بسی شگفتی است. در حالی که در دو  •
 سال کرونای مرگبار به چشم  خودمان دیدیم 
که  عزیزترین های مردم از نماینده مجلس تا 
ورزشکاران و پزشکان و پرستاران و کارگران و 
روحانیون و... به علت ابتلا به کرونای منحوس 
از دنیا رفتند، باز هم غرور و  تکبر بعضی هامون 
باعث می شه یک عذرخواهی ساده به خاطر 
اشتباهات مون نکنیم. آن وقت، منتظر برکات 
خدا و باران و رفع مشکلات هستیم؟ هموطن، 

اول غرورت را بشکن بعد خدا را صدا کن.
 قدر پدربزرگ و مادربزرگ هاتون رو بدونید  •

اگــه رفتن یه عمر حسرت می خورید چرا 
بیشتر این اواخر کنارشون نبودید.

 دیدن زباله گردها در کوچه های شهر با  •
کیسه های سنگین به پشت، روح را آزرده 
می کند وقتی در مقابلش کسانی رو می بینی 
که با سگ گــردانــی قــدم می زنند. تعجب 
می کنی از این همه بی تفاوتی و خونسردی !

 حرف دل مان را به کی باید بگوییم؟ به  •
خدا خسته شدیم از این گرانی ها. چطور 
باید هزینه های زندگی را که چند برابر شده 
ــده کــه مــا چطور  ــواب ب بدهیم؟ یــک نفر ج

زندگی کنیم!
آرزوی  • در  که  عزیز  بازنشسته  آن  خدمت 

خادمی ویلچرنشین های حرم آقاست بگویم که 

خادمی فقط در آن لباس نیست شما می توانی 
با گرفتن یک ویلچر از امانات حرم هر زمان که 

دوست داشتی به زائران آقا خدمت کنی.
یکی از عجایب ایران این است که همیشه در  •

روایات واحادیث ... بر ظلم نکردن وحق الناس 
و ... تاکید می شود ولی همه دنبال پارتی بازی 

و رسیدن به هدف به هر روشی هستیم!
آقای رئیسی به جز بورس حتی یک مورد  •

کاهش قیمت در هیچ بازاری نداشتیم! دقت 
کنید حتی یک مورد! تمامش افزایشی بوده!

 این قدر به خودت اعتماد داشته باش که  •
از کسانی که آزارت می دهند به راحتی دل 
بکنی. گاهی بعضی ها کارشان فقط چیدن 

بال آرزوهای شماست.
 ...وزیر و مدیرانِ جهاد کشاورزی در ایران،  •

... می کنن، آخه چرا باید به خاطرِ بحثِ نبود 
کنجاله و نهاده دامــی، دامــدارهــا گاوهایِ 
ــاده رو، با گوساله بزرگی که در  آبستنِ م
شکمشان دارن، بکشن و سلاخی کنن؟ شما 
به وسعتِ جغرافیایی ایران نگاه کنید. مگه 
می شه ما مشکلِ کمبود نهاده دامی در ایران 

داشته باشیم؟
وضعیت  • پیگیر  خــراســان  خواهشمندیم 

راننده های نقلیه شهرداری بشه.متاسفانه 
شهرداری و شورا هیچ اهمیتی به اعتراضات 

ما نمی ده.
 لطفا از وضعیت بد بازار جنت مشهد بازدید  •

کنید وخودتان با چند مصاحبه با مغازه داران 
،آگاه خواهید شد .شهرداری می گوید مسیر 
ــده چند تا در  جنت ،مسیر پیاده روســت وآم
ونرده برای تردد نکردن ماشین نصب کرده 
است .کار جالب تر این که همزمان با این کار 
در گذاشتن ،تابلوی راهنمایی ورانندگی توقف 
مطلقا ممنوع با هشدار حمل با جرثقیل را به 
تازگی گذاشته است .آقای مسئول شهرداری 
 اگر مسیر پیاده روست وشما در گذاشته اید 

پس نصب تابلوی حمل با جرثقیل چیست؟
ــا مــا تــو کــردســتــان، سنندج هــم شهید  • آق

دادیم هم جانباز. چرا کارت ایثارگری صادر 
نمی شه؟ مگه جنگ ما با جبهه بعثی فرق 

می کنه؟ این عدالت نیست!
 در جواب آن دوست عزیزی که فرمودند  •

یکی از سنگ تمام گذاشتن هــای دولــت 
تزریق بیش از صد میلیون واکسن کرونا و 
کاهش آمار فوتی ها از ۷00 به زیر 100 نفر 
است  یادتان رفته هفته ای چند بار قطع برق 
داشتین !انصاف داشته باشید ان شاءا...بقیه 

مشکلات هم حل می شود.
یادش بخیر نرخ کالاها در فروشگاه های  •

روستایی درسطح شهرستان  را برای چندین 
سال روی تابلوی فلزی، خطاط می نوشت.

خواننده  • هاست  ــال  س و  اصفهانم  ــل  اه
ــرم قدس  ــه خــراســان هستم. در ح ــام روزن

رضوی یاد ما باشید. التماس دعا.
هر لحظه ای که تو به چیزی که مردم فکر  •

می کنند اهمیت بدی، همون قدر از خودت 
دور می شی.

 واقعا توپ طلا گرفتن این قدر مهم بود که  •
عکس اون بازیکن فوتبال رو صفحه اصلی 
ــودش و  روزنــامــه خــراســان چــاپ کنید؟  خ

فوتبال و توپش همه برن به درک!
ــدم۷500  • ــنـ ــی8500گـ ــویـ ــلـ ــیـ ــوکـ  جـ

ســــبــــوس6000کــــاه6000یــــونــــجــــه 
خشک6000تومان؛حال مسئولین محترم 
ازدامــــداران توقع داشــتــه باشند کــه گــاوو 

گوسفندخود را قتل عام نکنند؟
 امروز بعد 22 سال به همراه دخترم رفتیم  •

بعد  سرخس،  اجتماعی  تامین  درمانگاه 
ویزیت دخترم توسط پزشک ،داروخانه، دارو 
رو بــدون پلاستیک تحویل داد و گفت این 
جا همین جوریه. بگیر دستت و برو!  واقعا 

نوبره به خدا!
رئیس جمهور محترم که خستگی ناپذیر  •

بــه دنــبــال رفــع مشکلات جامعه هستید ، 
یکی دیگر از مهم ترین معضلات ،گرانی ها 
و افزایش بی رویه اجاره بهای مغازه هاست 

که به جیب مالکان محترم سرازیر می شود!
 بــزرگ شدن به معنی بی احساس شدن  •

نیست، بزرگ شدن، راحت خوشحال شدن 
و سخت ناراحت شدنه.

سخنگوی کمیسیون ویژه طرح صیانت:با علم به این که میکروفن باز است، صحبت کردیم
سخنگوی کمیسیون مشترک طرح حمایت از 
حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردی فضای 
مجازی با اشاره به انتشار ویدئوی تقطیع شده 
از حاشیه روز سه شنبه نشست این کمیسیون 
گفت: نشست هــای کمیسیون علنی اســت و 
تمامی اظهارات نمایندگان به صورت آنلاین 
ــاره طرح  پخش می شود. البته اظهارنظر درب
جزو اختیارات هیئت رئیسه است و ما با علم به 
این که میکروفن باز است، صحبت کردیم زیرا 
نمی خواهیم چیزی را از مردم پنهان کنیم و به 
دنبال شفاف سازی هستیم؛ با دقت و موشکافانه 
موضوع را پیگیری می کنیم و اگر غیر از این 
باشد، مردم باید از ما گلایه مند باشند. روز سه 
شنبه ویدئویی از بخشی از جلسه کمیسیون 
طرح صیانت در فضای مجازی منتشر شد که  
در آن چند نفر که صدای آن ها شنیده می شود 
ــای برخی کــاربــران منتشر کننده  و طبق ادع
این ویدئو صدای آقایان تقی پور، سیاهکلی و 
ویس کرمی است در خصوص رای گیری برای 
پیشنهادهای مختلف از جمله پیشنهاد اعمال 
ماده 142 آیین نامه داخلی مجلس که گویا از 
سوی نوری قزلجه مطرح شده بود در حال رایزنی 
هستند. به گزارش خانه ملت، سیاهکلی گفت: 
دو پیشنهاد در دستور کار اعضای کمیسیون 

قرار داشت که طبق پیشنهاد اول طرح برای 
تلفیق پیشنهادهای دولت به مدت 10 روز به 
مرکز پژوهش های مجلس ارجاع می شد و بر 
اساس پیشنهاد دوم هم طرح به کمیته های 

چهارگانه کمیسیون ارسال می شد، اما پیشنهاد 
دوم به دلیل این که مشخص نبود کدام بخش 
از طرح را به کمیته ها بفرستیم، غیرقابل اجرا 
بود. وی اضافه کرد: اغلب نمایندگان موافق 
پیشنهاد اول بودند و با رای اکثریت اعضا با 
آن موافقت شد. سیاه کلی یادآور شد: افرادی 
که ویدئوی تقطیع شده را منتشر کردند چرا 
درباره پیشنهاد دوم که ما با آن مخالف بودیم، 
اظهارنظری نمی کنند؟این در حالی است که 

روز سه شنبه نــوری قزلجه عضو کمیسیون 
مشترک بررسی طرح صیانت در گفت وگو 
با ایلنا با انتقاد از پذیرفته نشدن ماده 142 
گفته بود: ماده 142 ظرفیت خوبی داشت، 
چــون 45 روز فرصت داشــت و قابل تمدید 
نیز بود. همچنین مهم ترین بخش، این بود 
که آن جا الزام داشت از همه صاحب نظران 
و کارشناسان در این حوزه اعم از نمایندگان 
کــارشــنــاســان،  ادوار،  فعلی،نمایندگان 
دانشگاه ها، مراکز علمی - پژوهشی، دولت، 
ــورای نگهبان، مجمع  بخش خصوصی، ش
تشخیص مصلحت نظام، هیئت عالی نظارت 
ــرای سیاست های کلی نظام و  بر حسن اج
ــوت  و  مجموعه ها و نهادهای دیگر باید دع
نظراتشان شنیده و جمع بندی می شد که اصلا 

در این حوزه قانون گذاری نیاز است یا نه؟ اگر 
هست آیا این طرحی که اکنون تهیه شده است 
این نیاز را تامین می کند یا خیر؟ همه نظرات را 
می گرفتند و گزارش را به کمیسیون می آوردند؛ 
آن وقت کمیسیون برای آن تصمیم می گرفت. 
نوری قزلجه  افزود: متاسفانه نخواستند چنین 
شرایطی به وجود بیاید و الزام قانونی ایجاد شود 
که همه نظرات شنیده شود به همین دلیل با 

اعمال ماده 142 مخالفت کردند.

تجربه خرید از »بازرگام«
در روز اول اجرای سامانه فروش اینترنتی اقلام تنظیم بازاری در چند استان از این سایت خرید کردیم و...

مصطفوی - طرح نظارت و پایش تولید و عرضه 
کالاهای اساسی که مسئولیت کل زنجیره آن در 
دولت سیزدهم به وزارت جهاد کشاورزی سپرده 
شــده، چند روزی است که در کشور آغــاز شده 
اســت. آن طور که وزیــر جهاد کشاورزی اعلام 
کرده بود از دیروز )چهارشنبه( عرضه اینترنتی 
کالاهای اساسی در سه استان از جمله خراسان 
رضوی هم کلید خورد تا مردم بتوانند بخشی از 
نیازشان را از این سامانه اینترنتی با قیمت تنظیم 
بازار تهیه کنند. در اولین روز از راه اندازی سامانه 
توزیع اینترنتی کالاهای اساسی با قیمت تنظیم 
بازار در استان خراسان رضوی به سایت بازرگام 
مراجعه و اولین تجربه خرید کالاهای تنظیم 
بازاری با این سامانه را روایت کردیم.برای این 
که خرید خودتان را آغاز کنید، طبیعتا لازم است 

اپلیکیشن آن را نصب کنید یا به سایت آن وارد 
شوید و ثبت نام کنید. پس از آن وارد منوی اصلی 
می شوید که دارای دو دسته اقلام تنظیم بازاری 
و شگفت انگیزهاست. اقلام تنظیم بازاری فقط 
شامل مرغ و تخم مرغ است اما در قسمت »شگفت 
انگیزها« با انواع میوه ها و صیفی جات روبه رو 
می شوید. مثلا در شهر مشهد به مــوز، سیب، 
خیار، سیب زمینی، پیاز، گوجه و هویج دسترسی 
داشتیم که قیمت های آن را در جدول اعلام می 
کنیم.سایت بازرگام چندین ایراد داشت. مثلا 
برای خرید اقلام تنظیم بازاری، شما نمی توانید 
مرغ را به تعداد دلخواه بخرید و باید یک بسته 5 
کیلویی را به قیمت 100 هزار تومان سفارش 
بدهید. تخم مرغ هم یک شانه 30 عددی است 
43 هزارتومان آن را  که می توانید به قیمت 

سفارش بدهید و خرید کمتر از این مقدار امکان 
پذیر نیست. قبلا اعلام شده بود که ارسال اقلام 
ــازاری به صــورت رایگان خواهد بود و  تنظیم ب
هزینه پیک و حمل و نقل دریافت نمی شود اما 
وقتی که آدرس خود را وارد کنید با این پیام 
مواجه می شوید: »در سفارش های بالای 80 
هزار تومان، ارسال رایگان خواهد بود«. طبق 
اعلام سایت بازرگام امکان انتخاب زمان تحویل 
از ساعت ۹ تا 23 )چهار بازه در روز( وجود دارد 
که می توانید بازه دلخواه خود را انتخاب کنید و 
امکان مرجوعی سفارش در زمان تحویل و حضور 
پیک نیز وجود دارد. روز گذشته برخی کاربران 
از قطع و وصل شدن سایت گلایه داشتند اما 
سفارش ما در ساعت 1۹ هیچ مشکلی نداشت 

و به راحتی انجام شد.

حسین نژاد یازدهمین استاندار خراسان شمالی شد
خسروی- »محمدرضا حسین نــژاد دویــن« به 
عنوان استاندار خراسان شمالی از هیئت وزیران 
ــژاد« که اصالتاً  رأی اعتماد گرفت. »حسین ن
شیروانی است، یازدهمین استاندار خراسان 
دوین«  حسین نژاد  است.»محمدرضا  شمالی 
متولد سال 1344 در شیروان و نماینده حوزه 
انتخابیه این شهرستان در دوره هشتم مجلس 
بود. شهردار فــاروج، طرقبه، چناران، شیروان 

2 مشهد، معاون شهرسازی و  و مناطق یک و 
فرماندار  و  فرماندار  معاون  مشهد،  معماری 
مجلس  عمران  کمیسیون  سخنگوی  چناران، 
در دوره هشتم و مدیرکل دفتر فنی وزارت کشور 
از جمله سوابق اجرایی »حسین نــژاد دویــن« 
است.همچنین به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
دولت، رئیس جمهور پس از رأی اعتماد هیئت 
وزیران به استاندار جدید خراسان شمالی گفت: 

باید از ظرفیت های این استان بــرای توسعه و 
استفاده  خوبی  بــه  اقتصادی  وضعیت  بهبود 
شود. »سید ابراهیم رئیسی« با تأکید بر این که 
استان خراسان شمالی، فرهیختگان بسیاری 
دارد، اظهار کــرد: باید از ظرفیت های استان 
همچون مناطق گردشگری زیبا و اقتصاد مرزی 
مانند بازارچه های مشترک با کشورهای همسایه 

برای توسعه خراسان شمالی استفاده شود.

قالیباف: اولویت مجلس یازدهم معیشت، اشتغال و اقتصاد بوده است

رئیس مجلس با بیان ایــن که اولویت مجلس 
یازدهم که به آن ها پرداخته معیشت، اشتغال و 
اقتصاد بوده است، به همکاری دولت و مجلس 
ــده درایـــن بــاره  ــع ش بــرای اجـــرای قوانین وض
تاکید کرد. به گزارش خانه ملت، قالیباف شب 
10 آذر و روز  گذشته به مناسبت فرارسیدن 
مجلس در گفت  و گوی تلویزیونی به دغدغه های 
مجلس یازدهم در حل مشکلات مردم پرداخت. 
بخش های مهم سخنان رئیس مجلس را در ادامه 

به صورت تیتروار می خوانید:
* فلسفه وجودی مجلس این است که ما نماینده 
مردم در مجلس هستیم. نمایندگان مردم هیچ 

دغدغه ای جز دغدغه مردم ندارند.
*  دغدغه امروز کشور اقتصاد است و مشکلات 
مردم نیز در بخش های معیشت، اشتغال و نگرانی 

آن ها از بی ثباتی اقتصاد و گرانی است. ما در 
مجلس با اولویت به این مسائل  پرداختیم و مهم 
ترین قوانینی که در مجلس تصویب شده ، عمدتا 

متمرکز بر اقتصاد بوده است.
* »قانون مجلس برای رفع تحریم، جاده یک طرفه 
آمریکا را به سود کشور باز کرد. آمریکا و 4+1 
ــران نیز در انجام اقدامات  متوجه شدند که ای

متقابل جدی است«.
* من مطمئنم می توانیم مذاکرات قدرتمندانه 
و خوبی را انجام دهیم و به یک توافق عادلانه و 

عزتمندانه دست پیدا کنیم.
* مصمم هستیم که ظرفیت پذیرش دانشجو در 
حوزه پزشکی را بالا ببریم. قول می دهم افزایش 

ظرفیت، در کنکور سال بعد اجرایی شود.
*  ما مکلفیم از سهامداران خرد دفاع کنیم تا در 

موقع ریزش های ناگهانی، ضرر آن ها به حداقل 
برسد. رانت های اطلاعاتی بورس را باید از بین 

ببریم.
*هر حمایت بی رویه از تولید بدون سقف و زمان، 
به رانت بزرگ تبدیل می شود. نتیجه دخالت 
دولــت در حــوزه خــودرو، پراید 1۷0 میلیونی 

است.
از حقوق  * بحث فیلترینگ در طــرح صیانت 
ــران در فضای مــجــازی و همچنین هیچ  ــارب ک

محدودسازی در این طرح  وجود ندارد.
* در کجای دنیا فضای مجازی بی قانون است؟ 
الان اگر کسی در این پلتفرم ها کلاهبرداری کند، 
قوه قضاییه باید چطور به مسئله ورود کند؟ ما 
می خواهیم امنیت اجتماعی و اقتصادی را فراهم 

کنیم که کسب وکار مطمئنی آن جا اتفاق بیفتد.


